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به فکر وضعیت تهران نیســت. همانگونه که در ابتــدای دوره هم گفتم تهران 
بــه تعبیر عامیانه »تهران ول اســت.« تهران دچار رهاشــدگی، ناهماهنگی و 
بی نظمی در حوزه های مختلف اســت. دولت هم به قول معروف »آنقدر صنم 
دارد که یاسمن در آن گم است.« موضوعات پیش روی دولت آنقدر زیاد است 

که موضوع تهران در اولویت چندم قرار می گیرد.«
او با اشاره به اینکه تفکر کوتاه مدت در حوزه مدیریت کشور تبدیل به یک 
چالش شــده است، گفت: »شهرداران در فکر کوتاه دوره چهارساله هستند، 
تازه اگر دوره آنها به چهارســال برســد. دولت ها هــم با چالش های مختلفی 
روبه رو هســتند. بنابراین اصلاح نهاد تصمیم گیری در مورد شهر تهران دچار 

چالش شده است.«
اقراریان بیان کرد: »علیرغم اینکه شورای شهر تهران مسئولیت مستقیمی 
دربــاره بحران آب نداشــت اما بــرای موضوع رینگ »قمر بنی هاشــم« بودجه 
پیش بینی کردیم. پس ما دغدغه مسائل شهروندان تهرانی را داریم اما تصمیمات 
ما تا یک جایی امکان پذیر است و جواب می دهد. اما بخش دیگری وجود دارد 
که با منابع مالی هم حل نمی شود چون آبی برای استحصال و بهره برداری وجود 
ندارد. در حال حاضر الگوی مصرف آب در کشور دچار مشکل بسیار جدی است 
و سال هاســت که مسئله بازچرخانی آب رها شــده و به موضوع آب خاکستری 
توجه نمی شــود. یک مثال ساده و کوچک این اســت که »با زدن دکمه فلاش 
تانک چندین لیتر آب شــرب وارد فاضلاب و از مدار مصرف خارج می شــود.« 
حتی بازپرخانی آب در ساختمان های بسیار بزرگ هم در دستور نیست و نظام 
مهندسی و شهرداری نسبت به این موضوعات توجهی نشان نمی دهد و در این 
خصوص دغدغه ای ندارند. چون این اقدامات در ساختمان ها منجر به گران تر 
شدن هزینه ســاخت و ساز می شود و سازندگان علاقه ای به افزایش این هزینه 
ندارند. سازندگان دغدغه آب ندارند اما حوزه حکمرانی باید به این مسائل بپردازد 

و برای آن تمهیداتی بیاندیشد.«
این عضو شورای شهر تهران با اشاره به طرحی که اخیراً در دستور کار مجلس 
قرار گرفته، تاکید کرد: »مجلس طرح تشــکیل دو وزارتخانه انــرژی و نیرو را در 
دستور کار خود قرار داده است. این اقدام مجلس خوب است اما مشکل امروز ما 
تشکیل وزارتخانه نیست و وزارتخانه هم برای تهران آب نمی شود. الگوی مصرف 
آب در تهران غیرقابل قبول است و باید اصلاح شود اما هیچ اراده ای برای اصلاح 
آن وجود ندارد. در مجوزهای جدید به بازچرخانی آب توجهی نشده و نمی شود. 
در ادارات و وزارتخانه ها، ســازمان ها حتی شــهرداری و شــورای شهر تهران نیز 

بازچرخانی آب وجود ندارد. باید این موضوع را از خودمان شروع کنیم.«
اقراریان با اشــاره به مســئله قابل اهمیت دوم، تاکید کــرد: »میزان آبی که 
اطراف تهران است، کفاف جمعیت شهر تهران را نمی دهد، با این حال متاسفانه 
مسیر توسعه شهر تهران را  کماکان از طریق شهرهای اقماری دنبال می کنیم. 
موضوع انتقال پایتخت، جابه جایی کلونی های جمعیتی، مجموعه های نظامی، 
کارخانه ها، دانشــگاه های بزرگ و مراکز آموزشی از شهر تهران، عدم گسترش 
بیــش از حد شــهر تهران و عــدم بارگذاری بی حــد و حصر در راســتای حفظ 
محیط زیست پایتخت باید مورد توجه قرار گیرد. در نهایت تنها می توان گفت که 
راه حل برای حل مســائل وجود دارد، اما بحران کنونی کشور، بحران اراده برای 

اداره شهر تهران است.«

آمار بحران آب در اختیار تمام مسئولان بود �
شــورای شــهر تهران بودجه ای بالغ بر 5 هزار میلیارد تومان برای انتقال آب 
از ســدهای طالقان و لار به پایتخت اختصاص داده است. با این وجود اما سایه 

بحران کم آبی همچنان بر سر پایتخت سنگینی می کند. 

عکس نوشت

دنیا دنیای بدی است. انگار قرار است در این عالم بار تاریخ بر دوش ما باشد و بشر غربی در امن و آسایش 
روز را شب کند. برای منی که قرار است هر روز درباره یک عکس بنویسم وضعیت پیچیده تر از آن است که 
تصور کنید. وقتی به عکس گرسنگان و کشته شد گان غزه نگاه می کنم، وقتی عکس های جنگ اوکراین 
و روسیه را می بینم، وقتی به عکس تشییع جنازه خانواده ای نگاه می کنم که بابت مشکوک شدن نیروهای حفاظتی در شهرستان خمین کشته شدند، 
وقتی به تصاویر حمله اسرائیل به روسیه و درگیری های داخلی شان نگاه می کنم، چه باید بکنم؟ از کدام شان بنویسم؟ اصلًا وقتی به این عکس ها نگاه 
می کنم دیگر باقی عکس ها چه حرفی برای نوشتن دارند؟ چطور عکس های آن طرف عالم را ببینم و توی دلم فحش ندهم. با چه زبانی بنویسم ای مردم 
همان روزها که ما و شــما زیر تیر و بمب و تفنگیم، همین روزها که نزدیک به دو میلیون نفر از گرســنگی در حال احتضارند، یک عده دیگر در زمین های 
تنیس لباس های آلامد می پوشند، ساعت  رولکس  روی مچ می بندند. جواهرات کارتیه شان را به گل و گردنشان می آویزند و زیر آفتاب مطبوع لندن دور 
هم می نشینند و با نمک های منصور بهرامی ها ریسه می روند. آن ها آنقدر مردمان بانزاکتی هستند که بیست هزار نفرشان قد یک ساعت دیواری صدا 
ندارد. یعنی وقتی قرار بر سکوت باشد صدا از زمین و دیوار در بیاید این جماعت جیک نمی زنند. این جماعتی که می گویم هر کدام شان میلیون  میلیون 
دنبال کننده و فن دارند. اما قرار نیست صدایی از آنها دربیاید. اینها همه چشم و دلشان را توی همین زمین های سکوت گذاشته اند. آنقدر چشم شان را به 
زمین دوخته اند که باقی عالم را نمی بینند. وگرنه مگر می شود آدمیزاد باشی و این همه ظلم را ببینی و دم نزنی؟ مانده ام. به معنای واقعی کلمه وامانده ام. 
اصلًا این نوشتن ها چه فایده دارد؟ شما می دانید که این نوشته ها ممکن است دل کسی را آرام کند؟ شما می دانید که این نوشته ها می  تواند گرسنه ای را 

سیر کند؟ جنگی را تمام می کند؟ اصلًا این چه عالمی است که هر روز هر روزش یک طرف عالم عزا است و طرف دیگرش عروسی؟  

درباره عکسی از حاشیه ویمبلدون

طرف ما عزا، آن طرف عروسی

ســامت،  کمیســیون  رئیــس  پیرهــادی،  مهــدی 
محیط زیســت و خدمات شهری شــورای شهر تهران 
درباره این موضوع به هم میهن گفت: »بودجه  مناسبی برای 
انتقال آب از نقاطی که امکان داشت به تهران بودجه در نظر 
گرفتیم. این بودجه در ابتدای سال بوده و قاعدتاً پس از اختصاص این بودجه  برای 
رفع مشــکلات مردم، مدت زمانی نیاز است تا عملیات های عمرانی آن به اتمام 
برســد.« او افــزود: »فقط من این نویــد را بدهم که بعد از تصویــب این بودجه، 
شــهرداری انتقال وجه نقد به شــرکت های ســازنده پرداخت کرده اســت. این 
شرکت ها زیر نظر وزارت نیرو هستند. شهرداری براساس مجوز شورای شهر برای 
پروژه  انتقال آب از ســد طالقان بــه کرج بیش از ۶۰۰ میلیــارد تومان نقدی به 
مجموعه های وزارت نیرو پرداخت کرده است. فکر می کنم انتقال آب طالقان به 
کرج و سپس تهران قبل از پایان سال انجام می شود. البته قرار بود این اتفاق زودتر 
بیفتد اما فضای موجود و اتفاقاتی که رخ داد کمی شرایط را سخت تر کرده است.«
پیرهادی درباره نشــتی ســد لار نیز توضیــح داد: »بیــش از ۱۶5 میلیون 
مترمکعب نشتی ســد لار بوده و برای پیشگیری از این نشــتی و انتقال آن آب 
بــه تهران ما تــا این لحظه 5۰۰ میلیارد تومان نقدینگی - نه اعتبار به حســاب 
شرکت هایی که نیرو معرفی کرده - واریز کرده ایم تا به مجموعه وزارت نیرو کمک 
شود و این آبرسانی به شهر تهران زودتر انجام شود. اما از آنجایی که پروژه نشتی 
و سد لار یک پروژه بسیار پیچیده است و انتقال آب از آن نیازمند چند سال زمان 
است، فکر می کنم تا پایان ۱4۰5 زمان ببرد. اما این رویه کمک به وزارت نیرو را 

امسال شروع کردیم تا تهران در سال ۱4۰۶ با بحران آب مواجه نشود.«
او بار دیگر تاکید کرد: »پروژه انتقال آب از سد طالقان به تهران نهایتاً تا پایان 
امسال و چه بسا زودتر افتتاح شود. البته معارض های ملکی در مسیر این پروژه 
وجود دارد که وزارت نیرو و اســتانداری البرز باید نظر معارضان ملکی را در این 

خصوص جلب کنند. این معارضان مربوط به ملکی های شخصی مردم است.«
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر تهران 
درباره شــرایط بحرانی و قطع گاه طولانی مدت آب در تهــران، گفت: »من از این 
موضوع بسیار ناراحت هســتم که در چند سال گذشته بارها فریاد زدیم که دولت 
کمک کند تا از وسایل کاهنده مصرف آب در شهر تهران استفاده شود. دولت باید 
به وسایل کاهنده سوبسید اختصاص دهد. برخی از وسایل مانند کولرهای نسل 
قدیمی در حال حاضر قدیمی شــده و آب بر اســت. اســتفاده از آب خاکستری و 
آب پسابی ساختمان ها را می توان در حوزه های مختلف استفاده کرد. در سالیان 
گذشته دولت های مختلف باید برای استفاده از وسایل کاهنده تمهیداتی در نظر 
می گرفتند تا امروز شاهد این شرایط نباشیم. اگر من هم در سال ۱4۰۰ در خصوص 
کم آبی تهران فکر نمی کردم امروز تعداد زیادی از درخت های شــهر تهران خشک 

می شد. مدیرانی که در این خصوص فکر نکردند باید امروز پاسخگو باشند.«
او با اشاره به لزوم ورود دستگاه قضایی به ترک فعل های صورت گرفته، تاکید 
کرد: »دستگاه قضایی باید پیگیری کند تا مشخص شود چرا برخی ترک فعل یا 
کم کاری کردند و به درستی وظایف قانونی خود عمل نکردند؟ دستگاه قضایی 
باید حتماً باید بررســی کند کم کاری چه کسانی در سنوات و دهه های گذشته 
باعث شده که امروز ما در تهران دچار کم آبی شویم و آنها را پاسخگو کنند. کم آبی 
موضوعی نیست که امســال یا دو، سه سال گذشته به وجود آمده باشد. میزان 
بــارش و ایــن کمبود آبی که در طی دهه های گذشــته به مرور بــه وجود آمده، 
محصول یک یا دو ســال نیســت و این میزان به شــکل آمار در یک جدول قابل 
مشاهده و در اختیار همه ما )مسئولان( بوده است. کسانی که برای این شرایط 
تدبیر نکردند باید پاسخ بدهند چرا برای این موضوع برنامه ریزی نکردند؟ فکر آنها 

کجا مشغول بوده است؟ چرا اینقدر بدون برنامه و فکر عمل کرده اند؟«

عکاسوروزنامهنگار
امیر جدیدی

گروه خبر: دولت ها در سال های اخیر نشان داده اند به جای حل مشکل، 
آسان ترین راه که تعطیلی است را در نظر می گیرند. اما تصمیم به تعطیلی 
تصمیمی پرهزینه اســت که به کشور و مردم تحمیل می شود. تعطیلی ها 
تبدیل شــده اند به مُسکن های همیشــگی دولت ها برای دردهای مزمن. 
آنطور که فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت در صفحه شخصی ایکس خود 
نوشته؛ تهران اول مرداد تعطیل شده است. او در این پیام خود نوشت: »با 
تصمیم هیئت دولت و در پی تداوم گرمای شدید و ضرورت صرفه جویی در 
مصرف آب و برق، روز چهارشنبه اول مردادماه در استان تهران تعطیل اعلام 
شد. فرصتی است برای استراحت، سفر کوتاه یا در کنار خانواده بودن؛ البته 

با رعایت نکات ایمنی و صرفه جویی در مصرف انرژی.«
روز گذشته مسعود پزشکیان، رئیس جمهور نیز منظوریافتن راهکارهای 
علمــی و کاربــردی رفع چالش کم آبی در کشــور جلســه هم اندیشــی با 
دانشــگاهیان برگزار کرد و وزرای نیرو، کشاورزی و علوم و جمعی از رؤسا و 
اساتید دانشگاه های مطرح کشور در این جلسه حضور داشتند. پزشکیان 
تأکیــد بر ضرورت رعایت اصل تعادل میان منابــع و مصارف آب به عنوان 
یکی از بنیادی ترین اصول توســعه پایدار، خواســتار تدویــن راهکارهای 
علمی، جامع و منطقه محور برای مقابله با چالش کم آبی شد و بر نقش مؤثر 
دانشگاه ها، رسانه ملی و نظام آموزشی در حل این مسئله ملی تأکید کرد. 
او افزود: »عدم رعایت این اصل، منشأ بخش عمده ای از مشکلات کنونی 
در حوزه آب کشور اســت. باید به دقت ارزیابی کنیم که اقداماتی که طی 
ســال های اخیر با صرف هزینه  انجام شده اند، تا چه میزان توانسته اند در 
کاهــش مصرف آب مؤثر واقع شــوند.« رئیس جمهور تاکیــد کرد: »چون 

حل مســئله کم آبــی محــدود به یک 
بخش خاص نیســت و بــه نوعی همه 
حوزه های مدیریتــی را در بر می گیرد، 
لازم است راهکارهای ارائه شده ریشه ای 
و جامع باشــد تا از عــوارض احتمالی 
در دیگــر بخش ها جلوگیری شــود.« 
پزشکیان بر اهمیت آگاه سازی مدیران، 
مسئولان و سیاستگذاران کشور درباره 
وضعیت آبــی و دلایل بــروز چالش در 
این بخش تأکید کرد و گفت: »داده ها 

و گزارش های مرتبط باید به شــکل عمومی و فراگیر در اختیار عموم مردم 
قرار گیرد تا همگان درک صحیحی از مخاطرات موجود داشته باشند و در 
مسیر همکاری و مشارکت قرار گیرند. نقش رسانه ملی به عنوان رکن مهمی 
در آگاه سازی عمومی و همراه سازی مردم برای انجام اقدامات پیشگیرانه 
و اجرای سیاســت ها، همچنین آموزش در مــدارس به عنوان دیگر مؤلفه  
ضروری در فرهنگ ســازی و تربیت نســل آینده در حفــظ منابع آب حائز 
اهمیت است.« رئیس جمهور با بیان اینکه حل چالش کم آبی نیازمند تغییر 
نگرش اســت، افزود: »این مسئله یک پروژه مقطعی نیست، بلکه روندی 
مســتمر و پایدار است که باید در آن پنج اصل مهم مهندسی آب و خاک و 
کشت، آموزش مؤثر، سیاست های تشویقی، برخورد قانونی با متخلفین و 

نظام ارزیابی و نظارت مستمر مدنظر قرار گیرد.«

مشکل با انتقال آب به تهران حل نمی شود �
البته این تنها جلسه پزشکیان درباره کم آبی در کشور نبود. او در جلسه 
روز گذشته هیئت دولت نیز به موضوع بحران آب در کشور پرداخته و با اشاره 
بــه گزارش وزارت نیرو درباره ناتــرازی آب به ویژه در تهران، با تاکید بر لزوم 
اطلاع رسانی نسبت به بحران آب، گفت: »بحران آب از آنچه که امروز درباره 
آن صحبت می شــود، جدی تر است و اگر از امروز فکری عاجل نکنیم، در 
آینده با شرایطی مواجه می شویم که نمی توان هیچ علاجی برای آن یافت. 
در حوزه آب، علاوه بر مدیریت و برنامه ریزی، باید فکری هم به حال مصرف 
بی رویه کرد.« او با اشاره به اهمیت تامین آب شرب در تهران اظهار داشت: 
»باید بحران آب را جدی بگیریم و تدبیری بیاندیشــیم که در نحوه مصرف 
آب تجدیدنظرهایی صورت گیرد تا آب 
تهران تامین شود. تدابیری مانند انتقال 
آب از ســایر نقاط به تهران هم مشکل 
را به شکل ریشــه ای حل نخواهد کرد. 
نباید اجازه دهیم که صنایع آب بری که 
در تهران فعال هســتند، طرح توســعه 
اجرا کننــد؛ اگر برای مصــرف بی رویه 
منابع آب در تهران فکر عاجلی نکنیم، 
کل این منطقه گرفتار بحران جدی آب 

خواهد شد.«

پزشکیان: حل چالش کم آبی نیازمند تغییر نگرش است

جمال رحمتی


